

## 25 Jahre vereintes Deutschland 25 Years United Germany

Klaus Kietzmann

Kuntry Kuzins SDC, Wiesbaden  
und/and EAASDC Honorary Lifetime Member

Today, on 3 October, everywhere in Germany they celebrate 25 years German Unity. Also with Special Dances in Hamburg and Datteln with the same topic. For years the Kohlenpott-Hoppers in Dortmund organized a Special Dance on the occasion of this commemoration day. For a long time I have been wondering why this Special does not take place in the re-united capital Berlin. Maybe one of the 14 Berlin clubs or the BSDA itself seizes this idea.

The still used name Capital Dance for the Special Dance of the Bonn Square Dance Group at the beginning of May each year shall remind everyone, that Bonn was the capital until the relocation of government and parliament from the Rhine to the Spree in Berlin in 1999.

„Building Up the East“ shows first results for Square Dance clubs 25 years after the reunification (see Bulletin September 2009, pages 54/55 „How SD came to Leipzig“ and May 2005, pages 51/53 „1st Dancing Lions“). As per directory there are at least three EAASDC member clubs in each one of the new federal states (Brandenburg 4, Mecklenburg-Vorpommern 3, Saxony-Anhalt 3, Saxony 13, Thuringia 4). By way of comparison: In the neighboring Lower Saxony about 60 clubs are members of the EAASDC, while in all five new federal states together 27 EAASDC member clubs are dancing. Do we need a „funding system for structurally weak areas“ also in the area of Square Dance, like the Federal Govern-

Heute, am 3. Oktober wird überall in Deutschland 25 Jahre Deutsche Einheit gefeiert, so auch mit thematisch passenden Special Dances in Hamburg und Datteln. Jahrelang organisierten anlässlich dieses Gedenktages die Kohlenpott-Hoppers in Dortmund einen Special Dance. Seit Langem frage ich mich, warum dieses Special nicht in der wiedervereinigten Hauptstadt Berlin stattfindet. Vielleicht greift ja einer der 14 Berliner Clubs oder die BSDA selbst diese Idee auf.

Mit dem weiterhin verwendeten Namen Capital Dance für den Special Dance der Bonn Square Dance Group Anfang Mai jeden Jahres soll daran erinnert werden, dass Bonn Hauptstadt bis zum Umzug von Regierung und Parlament im Jahre 1999 vom Rhein an die Spree in Berlin war.

Der „Aufbau Ost“ bei den Square Dance Vereinen zeigt ein Vierteljahrhundert nach der Wiedervereinigung erste Ergebnisse (vgl. Bulletins September 2009, S.54/55 „Wie der SD nach Leipzig kam“ und May 2005

S.51/53 „1st Dancing Lions“). Laut Directory gibt es in jedem der neuen Bundesländer mindestens drei EAASDC-Mitglieder (Brandenburg 4, Mecklenburg-Vorpommern 3, Sachsen-Anhalt 3, Sachsen 13, Thüringen 4). Zum Vergleich: Im benachbarten Niedersachsen sind ca. 60 Clubs Mitglied in der EAASDC, während in allen fünf neuen Bundesländern zusammen 27 EAASDC-Mitglieder tanzen. Ist ein „Fördersystem für

ment provides for in general? A club located in Suhl asks on its badge „Quo vadis Thüringen?“



On the EAASDC homepage you'll find a link in the club directory to the very clearly structured regional web site „Square Dance in Thüringen“.

The Cinderellas in Chemnitz even organized a Jamboree in Saxony in Spring 2008 (see Bulletin March 2008 „Club Presentation Cinderella SDC Chemnitz“). The club touted this event at preceding Jamborees in a way that couldn't be ignored. I'm looking forward to the next Jamboree in the new federal states. There are still many open dates.

Andreas Otto, back then member of the Hanau Golden Squares, organized numerous bus trips from the Rhine-Main-area to various destinations in Middle and Eastern Germany with club visits and sightseeing (see reports in August Bulletin 2006, pages 68/69 „Graduation ... in Thuringia“) and this way made it possible for us „West Germans“ to get to know better those „green pastures“ and the dancers living there.

Who of the readers feels called to write down the History of the SD clubs in den new federal states, just like Hartmut Heiber described the development in North Rhine Westphalia in his small series this year „50 years of Square Dancing in NRW“.

Translated by Gabi Russell

strukturschwache Regionen“, so wie es die Bundesregierung ganz allgemein vorsieht, auch im Bereich Square Dance nötig? Ein Club aus Suhl fragt auf seinem Badge „Quo vadis Thüringen?“

Auf der EAASDC Homepage findet man im Clubverzeichnis einen Link zur sehr übersichtlichen regionalen Webseite „Square Dance in Thüringen“.

Sogar ein Jamboree wurde im Spring 2008 in Sachsen von den Cinderellas in Chemnitz (vgl. Bulletin März 2008 „Clubvorstellung Cinderella SDC Chemnitz“) organisiert. Der Club hatte bei den vorhergehenden Jamborees nicht zu übersehende Werbung dafür gemacht. Ich freue mich auf das nächste Jamboree in den neuen Bundesländern. Es gibt noch viele freie Termine.

Zahlreiche Busreisen aus dem Rhein-Main-Gebiet zu verschiedenen Zielen in Mittel- und Ostdeutschland mit Clubbesuchen und Besichtigung touristischer Sehenswürdigkeiten (vgl. Berichte in den Bulletin Aug. 2006, S.68/69 „Graduation ... in Thüringen“) hat Andreas Otto, damals Mitglied der Hanau Golden Squares, organisiert und so uns „Wessies“ das bessere Kennenlernen dieser „blühenden“ Landschaften und der dort lebenden Tänzer ermöglicht.

Wer von den Lesern fühlt sich berufen, die Geschichte über die SD-Clubs in den neuen Bundesländern zu verfassen, so wie Hartmut Heiber in seiner kleinen Serie „50 Jahre Square Dance in NRW“ im Laufe dieses Jahres die Entwicklung in Nordrhein-Westfalen dargestellt hat.